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Slovo starostky
Vlna opût vychází po del‰í dobû, neÏ bych si pfiála. Dlouho nevy-

‰la ne proto, Ïe bychom nevûdûli, o ãem vám psát, ale naopak
proto, Ïe se toho dûje tolik, Ïe jsme nemûli dostatek ãasu ji pro vás
pfiipravit. Asi to také znáte - máte tolik rozdûlan˘ch vûcí, Ïe nûkteré
musíte posouvat t˘den co t˘den, aÏ jste sami pfiekvapení, jak ãas
rychle utekl. Jsem nesmírnû ráda, Ïe Ïiji v na‰í obci, kde je spous-
tu skvûl˘ch lidí, ktefií pomáhají sázet stromy, zkrá‰lují Pohádkovou
cestu, klestí dal‰í, podílí se na pofiádání vánoãního zpívání ãi Miku-
lá‰ské nadílce, fotí dÛleÏité momenty, obnovují kfiíÏky a mnoho dal-
‰ího. Vûfiím, Ïe kolem sebe vidíte v˘sledky na‰í práce. Hodnû toho
máme rozdûláno a hodnû nás toho je‰tû spoleãnû ãeká. I nyní,
bûhem dal‰í vlny covidu, ale jdu do v‰eho optimisticky a tû‰ím se,
co v‰echno dokáÏeme i v tom dal‰ím roce. Nyní pfies svátky máme
v‰ichni ãas si trochu odpoãinout, strávit krásné chvíle s rodinou, kdy
spoleãnû peãeme vánoãní cukroví, zdobíme stromy nebo vû‰íme kr-
mítka pro ptáãky. MÛÏeme nav‰tívit i na‰e pfiátele a sousedy, dát si
spoleãnû horkou kávu a jen tak rozjímat nad snûhem zapadanou
krajinou. Uvûdomujeme si, jak˘m tûÏk˘m situacím obãas ãelíme, aÈ
jde o pandemii a vládní nafiízení, politickou situaci ãi energetickou
krizi. O Vánocích si ale více neÏ kdy jindy uvûdomujeme, Ïe ani

v tûÏk˘ch chvílích nejsme sami, a Ïe po kaÏdé tmû opût pfiijde svûtlo. 
UÏijte si vánoãní ãas v co nejvût‰í rodinné pohodû a dejte mi

vûdût, jaká máte pfiání a pfiedsevzetí a pamatujte, Ïe k velk˘m cílÛ,
se vÏdy mÛÏeme dostat postupn˘mi men‰ími krÛãky.

Katefiina Hlaváãová

Pondûlí ................15:30 - 18:00 hodin
Úter˘ ...................10:30 - 13:30 hodin
Stfieda .................15:30 - 18:00 hodin
âtvrtek ................14:30 - 17:00 hodin
Pátek...................10:30 - 13:30 hodin

V rámci PO·TY PARTNER v Hrobcích
funguje BALÍKOVNA. Pozor, trochu se to
plete se ZÁSILKOVNOU, která má svÛj
v˘dejní box pfied budovou.

âESKÁ PO·TA
aktuální hodiny
pro vefiejnost

Milostivé léto
Dle dostupn˘ch údajÛ Ïije v Hrobcích

a Rohatcích 54 osob v exekuci, coÏ pfied-
stavuje 9,64 % z celkového poãtu osob
star‰ích 15 let. Celkov˘ poãet exekucí byl na
konci roku 2019 287, prÛmûrnû tedy
5,3 exekuce na jednu osobu v exeku-
ci.

Pokud patfiíte mezi v˘‰e zmínûné a Va‰i-
mi vûfiiteli jsou státní organizace, vyuÏijte
moÏnosti „Milostivého léta“, které Vám dává
moÏnost splatit pouze jistinu a poplatek za
ukonãení exekuce.

V‰echny formuláfie naleznete právû teì
na webu obce www.hrobce.cz, pokud potfie-
bujete poradit, volejte na help linku 770 600
800.

S vyplnûním Ïádosti Vám pomÛÏeme
i my.                          Katefiina Hlaváãová

https://hrobce.cz/aktuality/milostive-leto/

Velká pomoc od Mondi ·tûtí
Loni nám Mondi ·tûtí pfiispûlo na dvû myãky nádobí a pomohlo nám tak vybudovat zá-

zemí pro pofiádání kulturních akcí témûfi bez plastového jednorázového nádobí, letos nám
pfiispûlo na 20 ovocn˘ch stromÛ, které byly vysázeny na Pohádkovou cestu. Pedagogic-
k˘ t˘m M· Rohace, pár odváÏn˘ch dûtí a jejich rodiãÛ a páni baráãníci vysadili jablonû,
hru‰nû, slivonû, tfie‰nû a vi‰nû. V rámci projektu vznikly i 2 interaktivní tabule, u kter˘ch
se pfii procházce zabaví dûti i dospûlí a je‰tû se nûco pfiiuãí. Obû vyrobil Lubo‰ Jabor z Ro-
hatec a já tleskám jeho umu.   KH

Hospoda opût funguje!
Opût máme funkãní hospodu, ve které se mÛÏeme v‰ichni scházet a uÏívat si nejen spo-

leãnosti sousedÛ. Projektu se ujali Martina Fialová a Honza âíÏek, o kter˘ch jste si mohli
více pfieãíst v letní Hrobecké Vlnû. Jsme moc rádi, Ïe se jim to podafiilo.  Pfiijìte je pod-
pofiit, dát si kávu, pivo nebo nûco na zub, zahrát si karty ãi fandit pfii sledování sportov-
ních utkání. 
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Nová svítidla v Lipové
Lipová v Hrobcích má nová svítidla. Ekologická, úsporná, chytrá,

svítící na zem a ne do nebe. Porovnání spotfieby energie pfied a po
ukázalo, Ïe ta nová mají spotfiebu elektrické energie témûfi ãtvrtino-
vou neÏ ta pfiedchozí. To je skvûlé nejen kvÛli úspofie finanãní, ale
i kvÛli tomu, Ïe díky jejich parametrÛm nevzniká tak velk˘ svûteln˘
smog, kter˘ negativnû ovlivÀuje Ïivot lidí a v‰ech ÏivoãichÛ.

Rohatecké osvûtlení zatím stagnuje spolu s projektem pfieloÏky
NN do zemû, nicménû vûfiím, Ïe se brzy pohne. Právû probíhá v˘-
bûrové fiízení na zhotovitele 1. a 2 etapy, tedy úsekÛ, kde uÏ vedení
nízkého napûtí v zemi je - u bytovek a od rybníku smûrem na Ole‰-
ko, stavba se uskuteãní na jafie 2022. Na tuto akci jsme obdrÏeli do-
taci Ústeckého kraje ve v˘‰i 350 tisíc korun.

Vysokorychlostní traÈ a Hrobce
Zastupitelstvo obce Hrobce schválilo pfii-

stoupení obce Hrobce ke Krajinnému plánu.
Smysl krajinného plánu vidím v tom, Ïe
pokud se naplní na‰e nejãernûj‰í my‰lenky
a stavba vysokorychlostní trati v na‰em ka-
tastru bude realizována, pak Správa Ïelez-
nic, která bude investorem stavby, by mohla
vykoupit vût‰í plochu (nejen tu pod kolejemi)
a zrealizovat na ní taková opatfiení, která
budou kompenzovat vût‰inu negativ spja-
t˘ch s tratí.

V rámci spolku RozVRTaná krajina pod-
porujeme také aktivity podporující legislativ-
ní zmûny, které by mohly stát zavázat
k dlouhodob˘m, pravideln˘m kompenzacím
zasaÏen˘m obcím, jako tomu je napfiíklad
u leti‰È ãi skládek odpadu.

Cel˘ tento spolek se rozrostl o nové ãleny
pfiedev‰ím proto, Ïe Správa Ïeleznic pfied-
stavila a protlaãuje jiÏ tfietí variantu mimo
schválené rezervy. Pro pfiipomenutí: existu-
je varianta vedení vysokorychlostní trati,
která je roky zapsaná v Zásadách územního
rozvoje, kter˘mi se fiídí územní plány v‰ech

obcí. U nás vede mezi Rohatcemi a Doksa-
ny. Rok a pÛl nyní ve spojení s dal‰ími do-
tãen˘mi obcemi nejen zde, v na‰em okolí,
ale i u Ústí nad Labem nebo ve Stfiedoães-
kém kraji, spoleãnû pracujeme na tom, aby
vedení této trati bylo co nejlépe naplánová-
no. Pfied lety totiÏ v utajení do‰lo ke zmûnû
zadání a kvÛli protlaãované prioritû mít za-
stávku nikoli vedle mûsta (jako bude vedle
Litomûfiic, Roudnice, nebo i v Praze ve
smûru od Brna), ale v centru Ústí nad
Labem Správa Ïeleznic s ministerstvem do-
pravy roky provûfiovali nové varianty. Z nich
nakonec nevybrali Ïádnou. Jednu, která
vede od Hrobec pod zem u Libotenic a pak
pfies Labe u Kfie‰ic, trochu poupravili. Dru-
hou variantu narychlo pfiikreslili v samém
závûru studií (ta by sestávala z jedné vûtve,
která by jela mezi Hrobcemi a Rohatcemi
a napojila se u Ole‰ka na konvenãní traÈ,
a z druhé vûtve, která by vedla v blízkosti
Hrobec pfies slepiãárnu a Labe. Novû pfiiby-
la jiÏ zmínûná tfietí varianta, kdy by stále
existovala jedna vûtev napojující se na kon-

venãní traÈ, která by oddûlila na‰e obce
a ãást Hrobec uzavfiela mezi dvû vytíÏené
Ïelezniãní tratû, a pak druhá vûtev, která by
vedla mezi Hrobcemi a Îidovicemi dál pfies
Labe a pak na Kfie‰ice. Ve v‰ech variantách
se u Kfie‰ic napojuje nákladní doprava
a v‰e jde do tunelu smûr centrum Ústí nad
Labem.

Jsme rádi, Ïe se podafiilo posunout roz-
hodnutí zastupitelstva Ústeckého kraje,
které si nechává vypracovat vlastní posudky
a my jsme s nimi v kontaktu, aby mûli i od
nás maximum informací. Nejen, Ïe tyto nové
varianty mají zásadní a negativní dopad na
na‰e obce, Ïivoty, krajinu ãi zemûdûlskou
v˘robu, ale celé vedení tratû pfies centrum
Ústí namísto zastávky poblíÏ D8 a Teplic,
tuto v˘znamnou stavbu komplikuje a zpo-
maluje. Vûfiíme, Ïe novou Vládu bude zají-
mat moÏnost stavût vysokorychlostní traÈ
jako opravdu rychlou traÈ, která bude moci
lépe konkurovat letecké dopravû a pfiiblíÏí
pfiedev‰ím hlavní mûsta Evropy (a pro ná‰
region v˘hodnou moÏností na tyto vlaky na-
sednout).

Pokud nám chcete pomoci a nûjak pod-
pofiit na‰i snahu, dejte mi vûdût!            KH

VRT Podfiipsko a adaptace krajiny na klimatické zmûny
Autor: Ing. Klára Salzmann, Ph.D.

Se svolením autorky pro potfieby Koridoru D8 upravil: Ing. Martin Kleãka, Ph.D.

V¯≈ATEK Z KONCEPTU ZADÁNÍ KRAJINNÉ STUDIE V LINII
TRASOVÁNÍ VRT POD¤IPSKO

V˘stavba vysokorychlostní trati Praha - sjezd Lovosice (VRT
Podfiipsko) bude pro prostfiedí krajiny (stejnû jako jakákoli jiná in-
frastrukturní liniová stavba) pfii nedostateãnû komplexním fie‰ení zá-
tûÏí, pfiekáÏkou, uÏ jen z pohledu prostupnosti krajiny. MÛÏe dochá-
zet k násobení tûch nedostatkÛ, které jiÏ známe u dálnice D8. 

DÛsledná projektová pfiíprava ve spolupráci s odbornou a laickou
vefiejností proto otevírá moÏnost eliminovat problematické aspekty
návrhu a hledat co nejpfiirozenûj‰í prostupnost územím - pro vodu,
podzemní vodu, ekodukty, komunikace a cesty, propojení sídel
a konstituování vefiejného prostoru. 

To v‰e s akcentem na vyuÏívání nejmodernûj‰ích trendÛ pfii vy-
rovnávání se s nastupujícími klimatick˘mi zmûnami. Jde o postup,
kter˘m by mûlo b˘t nejen formálnû zaji‰tûno, Ïe obyvatele dotãe-
n˘ch obcí budou nacházet odpovûdi na své skuteãné problémy
a v˘zvy, které na nás v 21.století ãekají.

Krajinná studie v linii trasování VRT Podfiipsko bude dokumen-
tem, kter˘ dokáÏe trasu VRT definovat v rámci celkového komplex-
ního rozvoje krajiny a obcí, nejen jako liniovou inÏen˘rskou stavbu.

Cílem je tvÛrãí hledání a vyrovnávání se s mnohdy mimofiádnû

protichÛdn˘mi poÏadavky tak, aby byly znovuobjeveny, zhodnoco-
vány a generovány prostorové hodnoty a kvality území.

Je zfiejmé, Ïe tato vysokorychlostní traÈ se realizovat
bude (dle aktuálního harmonogramu se poãítá se zaháje-
ním vlastní v˘stavby ãásti VRT Podfiipsko od roku 2026
s plánovan˘m dokonãením do roku 2030). 

To, co v‰ak mohou obce nyní je‰tû ovlivnit, je jak˘m zpÛ-
sobem její realizace zasáhne do bûÏného Ïivota nás v‰ech,
ale zejména na‰ich potomkÛ (hlavní moÏnost pfiipomínek
skonãí rokem 2023 !!!!)

Jedním ze základních pilífiÛ krajinné studie je adaptace zemû-
dûlské krajiny na klimatickou zmûnu. ¤e‰ené území o rozloze
pfies 2500 km2 (vymezené Labem, Vltavou a Ohfií) k tomu dává
dostatek moÏností, jak zniãen˘ vodní reÏim krajiny obnovit. 

PROâ JE NUTNÉ ZEMùDùLSKOU KRAJINU ADAPTOVAT? 
Klimatické zmûny jsou dány v˘vojem doby. Pokud chceme jako

lidstvo pfieÏít, musíme se klimatick˘m zmûnám pfiizpÛsobit. Jedním
z pfiím˘ch dÛsledkÛ klimatické zmûny je vy‰‰í teplota, zv˘‰en˘ odpar
vody z povrchu zemû, zv˘‰ené vysychání pÛdy a následn˘ nedo-
statek vody.
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Zemûdûlská krajina tvofií 54 % na‰eho území. Je to krajina kul-
turní, zmûnûná a její odpfiírodnûní probíhá jiÏ celá tisíciletí. 

Pokud se do adaptace krajiny na klimatické zmûny nepustíme co
nejdfiíve, ãeká nás osud tûch zemí, kde se pÛvodní úrodná pÛda vli-
vem neuváÏené lidské ãinnosti promûnila v pou‰È, napfi. Mezopotá-
mie nebo dne‰ní stfiední Asie.

Technika a pfiesvûdãení, Ïe v‰e vyfie‰íme pouze technicky,
dnes pfiestává platit. Pfiíroda nám kaÏdodennû pfiipomíná nutnost
s pfiírodou spolupracovat a napomáhat jejím dnes jiÏ ohroÏen˘m
procesÛm. Jinak se na‰e dlouhodobá ‰ance na pfieÏití pfiiblíÏí témûfi
k nule. 

Extrémy poãasí se budou vyskytovat stále ãastûji. Mûfiící sta-
nice Doksany je druhé nejteplej‰í místo v âR hned po jiÏní Mo-
ravû. Na fotografii je obec Stebno u Kryr na Lounsku z 28. 6.
2021.

SOUâASN¯ STAV KRAJINY
Dne‰ní krajina chfiadne a pÛda vysychá do metrové hloubky bez

dostateãného edafonu a organické hmoty. Zemûdûlské monobloky
s monokulturami stejn˘ch plodin jsou stále vût‰í a vût‰í, aby se na
nich strojÛm snáze pracovalo. Potoky jsou zatrubnûné nebo zregu-
lované. Meliorace odvodÀují velkou ãást polí a luk, hlavnû prameni‰-
tû, údolní nivy a mokfiady. Vody v podzemí trvale ub˘vá. PÛvodní his-
torické cesty a remízky zabraÀující erozi jsou dnes rozorány. RovnûÏ
pfiíkopy podél cest a silnic urychlenû odvádûjí vodu z polí pryã.

Tato násilná zmûna tváfie zemûdûlské krajiny zaãala hned po
druhé svûtové válce a pokraãuje dodnes. Éra prÛmyslového ze-
mûdûlství postupnû pÛdu degradovala. Dnes je témûfi mrtvá; bez
ÏíÏal, hmyzu, zvífiat a ptákÛ vodu jiÏ nezadrÏí. Organická hmota,
která to dokázala, odtekla do údolních nádrÏí. 

PROâ NENÍ VODA A JE SUCHO? JAK SOUVISÍ SUCHO
S KRAJINOU A ZEMùDùLSTVÍM?

Celá staletí zemûdûlci peãovali o svou vlastní pÛdu. Dobfie vûdû-
li, Ïe pokud o ni pfiijdou, zemfiou hlady. V ãesk˘ch zemích byl tento
vztah mezi vlastníkem a pÛdou násilnû zmûnûn po roce 1948. PÛdu
pfievzala druÏstva a vztah vlastníkÛ k pÛdû zmizel. AÏ po roce 1989
si pÛdu mohli nárokovat pÛvodní vlastníci, mnozí z nich v‰ak o ni jiÏ
nemají zájem a pÛdu prodávají nebo pronajímají dal‰ím uÏivatelÛm.

Zdravá pÛda mÛÏe zadrÏet v jednom m3 aÏ 400 litrÛ vody. Ne
v‰ak pÛda bez organické hmoty, pÛda odvodnûná a udusaná, pÛda
bez respektování okolní krajinné struktury, pÛda v monobloku na-
dmûrné velikosti. PÛda totiÏ není samostatn˘ element. Je souãástí
ekosystému ve spojitosti s vodou, vegetací a mnoha dal‰ími pro
Ïivot dÛleÏit˘mi organismy.

Krajinu jsme celá desetiletí odvodÀovali, vãetnû míst, která jsou
klíãová pro hydrologick˘ reÏim v území.

Pitnou vodu ãerpáme z povrchov˘ch a podzemních zdrojÛ.
Nepfiitéká k nám Ïádná vût‰í fieka, a proto musíme hospodafiit
pouze s tou vodou, která u nás spadne. PouÏitou a vyãi‰tûnou,
spoleãnû s de‰Èovou ji pak vypou‰tíme do kanalizace a následnû
odvádíme do mofie. O tuto vodu navÏdy pfiicházíme a v krajinû nám
pak citelnû schází. To je dÛvodem poklesu hladin podzemních vod,
protoÏe nedochází ke vsaku de‰Èov˘ch a dal‰ích vod odãerpan˘ch
z podzemí do pÛdy a zpût do podzemních pfiírodních nádrÏí.

VODA A ¤EKY - KREV A CÉVNÍ SYSTÉM KRAJINY
Kdybychom zaãali systematicky zadrÏovat vodu v krajinû a ve

mûstech, získali bychom dal‰ích nejménû 5 miliard m3 vody roãnû.
To je podstatnû víc, neÏ kolik zadrÏí novû navrhovan˘ch 31 vodních
nádrÏí (200 milionÛ m3 roãnû). NádrÏe jsou dÛleÏité jako rezerva pro
suchá období a ne jako nástroj zadrÏování vody v krajinû. Tato ztrá-
ta vody v pÛdû je jádrem nedostatku vody v ãeské krajinû.

ProtoÏe na‰e zemûdûlská krajina pfiedstavuje 54 % plochy území
státu, má retence vody v zemûdûlské pÛdû a stav souãasné zemû-
dûlské krajiny naprosto zásadní vliv na zásoby vody a tedy i sucho
v na‰í zemi.

SníÏená schopnost krajiny zadrÏovat vodu je zpÛsobená
‰patn˘m hospodafiením, po‰kozením pÛdy vodní a vûtrnou
erozí, nadmûrn˘m zhutnûním pÛdy a ztrátou její biologické ak-
tivity. Navíc máme nedostatek stromÛ, kefiÛ a biotopÛ, které by
mohly zlep‰it mikroklima a biodiverzitu v zemûdûlské krajinû.
Ub˘vá míst pro zvífiata, hmyz a ptactvo. To v‰e má jiÏ dnes fatální
dopad i na poÏadovanou zemûdûlskou produkci.
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CÍLOV¯ STAV KRAJINY
Cílem je zajistit zdravou krajinu, která by splnila v‰echny po-

Ïadované funkce. Zajistit dostatek vody pro krajinu i ãlovûka,
vypûstovat dostatek potravin, mít krajinu jako obytn˘ prostor
vãetnû komunikací a sídel pro ãlovûka, ale i dostateãn˘ Ïivotní
prostor pro zvífiata, ptáky, hmyz a mot˘ly v krajinû.

Dnes jiÏ víme, Ïe musíme zlep‰it hospodafiení s vodou v krajinû,
péãi o biodiverzitu a prostupnost krajiny. V‰echny poÏadované
funkce nemohou b˘t uspofiádány paralelnû vedle sebe, ale
musí b˘t uspofiádány jako vrstvy jednoho prostoru. Je nutno de-
finovat priority, limity a potenciály. V neposlední fiadû je také dÛleÏi-
té pouãit se z historického v˘voje a zku‰eností na‰ich pfiedkÛ.

Více informací na https://www.koridord8.cz/co-nabizime/

Pomníky obûtem komunismu
K v˘roãí 100 let od zaloÏení republiky

jsme zorganizovali v na‰í obci v˘stavu ma-
pující historii Hrobec a Rohatec a také ve-
fiejnou debatu se státní zástupkyní Lenkou
Bradáãovou, která u nás mívala prarodiãe.
Pfii této pfiíleÏitosti jsme vûnovali ãestné ob-
ãanství panu Tachecímu, jehoÏ rodinu vy-
hnali komunisté, a nabídli jsme ãestné ob-
ãanství také rodinû po statkáfii Havránkovi,
kterého také zatkli a jehoÏ dûti museli svÛj
domov navÏdy opustit. Pan Havránek, kte-
rému v dobû vyhostûní bylo 16 let nám jako
zdÛvodnûní odmítnutí napsal: „V Hrobcích
k Ïádn˘m zmûnám nedo‰lo, dále zde vládli
komunisté, ktefií odmítali vydat ná‰ zabave-
n˘ majetek. To nás ohromilo a varovalo. Po
zváÏení v‰ech událostí padlo v rodinû roz-
hodnutí, Ïe do Hrobec se jiÏ nikdo nevrátí
a ve‰ker˘ majetek bude prodán. Ne na
kaÏdé období mÛÏe b˘t obec Hrobce hrdá.“

·rámy, které komunisté napáchali na Ïi-
votech mnoha rodin, pfietrvávají dodnes.
Nebyly to události, které patfií jen do minu-
losti. Je tfieba o nich mluvit nejen proto, aby-
chom se jim postavili ãelem, ale i proto, aby
se jiÏ nikdy neopakovaly. 

Místní spolek Pro lep‰í budoucnost proto
inicioval vytvofiení dvou památníkÛ Obûtem
komunismu, které budou umístûné v Hrob-
cích a Rohatcích. 

„KdyÏ jsem pfiem˘‰lela nad tím, jakou po-
dobu by památník mohl mít, dospûla jsem
k názoru, Ïe by nemûl b˘t jen monolitem
v prostoru, ale mûl by b˘t funkãním prvkem,
kter˘ nám nejen pfiipomene minulost nás
v‰ech, ale také na‰i pfiítomnost a budouc-
nost. Pfii oslavách 100 let od zaloÏení re-
publiky jsme sázeli lípy svobody, a právû
k nim chci tyto památníky umístit. Doba ko-
munismu byla dobou nesvobody a i dnes je
nutné na ni myslet, mluvit o ní a chránit ji,
protoÏe není samozfiejmá. I nyní bychom
mohli b˘t po tûch 32 letech svobodnûj‰í neÏ
jsme, ale pro to je potfieba se svobodou pfii-
jmout i osobní zodpovûdnost. Mnozí z nás

nemohou b˘t zodpovûdní za to, co se dûlo
pfied desítkami let, ale máme kaÏd˘ podíl na
tom, jak Ïijeme dnes a jak se nám bude Ïít
v budoucnu. ZáleÏí na nás, zda se dokáÏe-
me otevfienû postavit minulosti, která byla
ztûlesnûním neuvûfiitelného zla, a zda otev-
fienû fiekneme, Ïe nedopustíme, aby se to
opakovalo,“ vysvûtluje Kratochvílová, která
vytvofiila návrh celého projektu. Pomníky
budou identické a jedná se o kruhové laviãky
z dubového dfieva s kovov˘m podnoÏím
umístûné okolo lípy svobody v Hrobcích u ka-
pliãky a v Rohatcích u kaple. Na finální podo-
bû se podíleli i tvÛrci laviãek, ktefií se zfiekli ja-
kéhokoli nároku na honoráfi ãi zaplacení ma-
teriálu a dílo vûnovali obci. Luká‰ Jiránek, po-
tomek místních statkáfiÛ a zemûdûlcÛ se vû-
nuje práci se dfievem. Pro laviãky vytvofiil se-
dací ãást z dubového dfieva, ve kterém je 42
záfiezÛ, které symbolizují 42 let komunismu,
které sice jiÏ skonãily, ale rány po nich zÛstá-
vají. Josef Klement, vnuk továrníka Sylvestra
Klementa, jehoÏ rodinû po tûÏk˘ch ãasech
bûhem druhé svûtové války komunisté zniãili
Ïivot, vytvofiil kovové podnoÏí ve své dílnû,
kterou zdûdil po sv˘ch pfiedcích. Laviãka
bude fungovat jako místo pro odpoãinek, set-
kávání a vzpomínání. Bude památníkem,
kter˘ nás spojí dohromady.

K âEMU BUDOU PENÍZE POUÎITY
Památníky v hodnotû 60 tisíc korun tvÛrci

darovali obci darem a zfiekli se jakéhokoli
honoráfie. Chceme dát ale moÏnost v‰em
na‰im obãanÛm pfiipojit se k projektu a pod-
pofiit jeho realizaci. Vybrané peníze pouÏije-
me na tvorbu nauãné stezky po obou obcích
a k uspofiádání akce k pfiíleÏitosti odhalení
památníkÛ. 

V‰em velmi dûkujeme!

PODPO¤TE VZNIK POMNÍKÒ OBùTEM KOMUNISMU
Postavte se s námi historii ãelem a podpofite s námi v‰echny, kdo si nesou ‰rámy 

na srdcích z dob komunismu. I malá ãástka má velk˘ symbolick˘ v˘znam.
MÛÏete tak udûlat zde: www.donio.cz/pomnik-obetem-komunismu

Pfiípadnû se na nás obraÈte na Obecním úfiadû.

Pomník model

Fotografie modelu a v˘roby pomníkÛ
Obûtem komunismu od Josefa Klementa
a Luká‰e Jiránka
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42 let komunismu v Hrobcích a Rohatcích
V obci byli zaãátkem padesát˘ch let dva

velcí zemûdûlci, Jaroslav Tachecí (statek
ã.p. 1) a Franti‰ek Havránek (statek ã.p. 4).
Oba byli znenadání zatãeni SNB 25. listopa-
du 1952, pfii‰li o ve‰ker˘ majetek a jejich ro-
diny se nakonec musely do 24 hodin po ob-
drÏení rozhodnutí v ãervnu 1953 vystûhovat
a nesmûly se uÏ nikdy vrátit. Oba byli od-
souzeni za údajn˘ ãin sabotáÏe (nebyl spl-
nûn v˘robní plán JZD pfiedev‰ím v dodáv-
kách zeleniny) na pût let odnûtí svobody,
ztrátu jmûní a jiÏ zmínûn˘ zákaz pobytu
v obci pro celé rodiny. Po odvolání se poda-

fiilo obûma trest sníÏit alespoÀ na tfii roky.
ManÏelka Franti‰ka Havránka byla s dvou-
ma dûtma odstûhovaná do jednopokojového
domku v Îatci, jedna dcera Ïila v Praze,
‰estnáctiletého Josefa znenadání vyhodili ze
‰koly a aÏ po pfiíjezdu do Hrobec zjistil, Ïe je
jeho rodina pryã. Tachecí Ïijí v sousedních
Libotenicích, kde mûli dal‰í ãást rodiny.

Sylvestr Klement mûl továrnu vedle ho-
nosné Klementovy vily, kterou postavil jeho
otec. „Nûktefií známí ode‰li, ale on ne‰el.
Neopustil by Hrobce a ani âechy. Byl patri-
ot. Aby se ho zbavili, tak fiekli, Ïe nebyl na

vojnû, aãkoli byl ve válce, a Ïe musí v 52 le-
tech na vojenské cviãení na Zelenou horu
u Nepomuku u Plznû,“ vyprávûla jeho dcera
Sylva. Ona i její bratr byli úplnû malé dûti,
kdyÏ jim otce komunisté poslali na dva roky
k PTP [Pomocn˘ technick˘ prapor, slouÏil
k pfiev˘chovû politicky nespolehliv˘ch osob]
stavût silnice. KdyÏ se mohl po dlouhé dobû
pfiijet podívat za rodinou, zatkli ho ve vykon-
struovaném pfiípadu za vlastizradu. Ve vû-
zení strávil dal‰ích ‰est let. Jeho rodinu ne-
vyhnali, nechali je za nájem Ïít bez vody ve
dvou místnostech jejich vily. 

Ohlédnutí za volbami do poslanecké snûmovny ze dne 8. a 9. fiíjna za oba volební okrsky
Letos na podzim byly volby, které dopadly podobnû tûsnû u nás v obci

jako na celorepublikové úrovni. Nová Vláda pro nás znamená velkou zmûnu.
Mimojiné doufáme v lep‰í komunikaci a pro nás lep‰í v˘sledek napfiíklad
s vysokorychlostní tratí, jejíÏ pfievedení ze schváleného koridoru pfiímo do
Hrobec probûhlo pod dohledem ministrÛ a dal‰ích politikÛ (pfiedev‰ím) z b˘-
valé vládnoucí strany. Volební úãast byla 66,16%.

V˘sledky: ANO..........28,98%
SPOLU. ....28,11%
SPD ..........12,75%
PirStan......11,88%
Pfiísaha .......6,37%
âSSD .........4,05%

ODPADOVÉ HOSPODÁ¤STVÍ
Odpady jsou letos velké téma, od 1. 1.

2021 ve‰el v platnost nov˘ zákon o odpa-
dech, kter˘ v˘raznû ovlivní nás v‰echny.
Cílem zákona je snaha vytfiídit co nejvíce
odpadu, kter˘ lze pouÏít jako druhotnou su-
rovinu nebo vyuÏít jinak (napfi. pfiemûnit na
teplo) a co nejvíce tak zmen‰it mnoÏství od-
padu, které se skládkuje. Toto by se mûlo
stát cílem nás v‰ech, pfiece nikdo nechceme
nechat po sobû zem s umûl˘mi horami za-
kopaného odpadu. Dal‰í motivací ke sniÏo-
vání mnoÏství smûsného komunálního od-
padu pro nás v‰echny je fakt, Ïe se cena za
skládkování do roku 2029 nav˘‰í ãtyfinásob-
nû. Aktuálnû obec Hrobce stojí odpady
okolo jednoho milionu korun roãnû, kaÏd˘ si
tedy snadno spoãítá ãtyfinásobek. Proto
nyní musíme MY V·ICHNI nastartovat od-
padovou zmûnu tak, aby v budoucnu v‰ech-
ny peníze z rozpoãtu nepadaly jen na likvi-
dování odpadu. Proto dostává téma odpadÛ
v této Vlnû tak velk˘ prostor.

Systém tfiídûní odpadu je v âeské repub-
lice vcelku propracovan˘ a dá se fiíci, Ïe
âe‰i tfiídí rádi. Nemûli bychom v‰ak usínat
na vavfiínech, stále je co zlep‰ovat.

1.Tfiiìte bioodpad, tfiiìte bioodpad,
tfiiìte bioodpad!

Bioodpad velmi ãasto konãí v ãern˘ch po-
pelnicích na smûsn˘ odpad. Je to ‰koda,
protoÏe likvidace smûsného odpadu stojí
hodnû penûz a bioodpad je pfiitom moÏné
dále vyuÏít. Buì na vlastní zahrádce (kom-
poster) nebo v kompostárnû (hnûdá popel-
nice).

Tfiídit bioodpad rostlinného pÛvodu mohou
v‰ichni - domácnosti, ‰koly, úfiady i firmy. Na
Obecním úfiadû v Hrobcích se tak jiÏ dûje.
Pokud si nevíte rady, klidnû mi zavolejte.

Doporuãuji si pfiipravit nádobu, kam budete
odhazovat odkrojky zeleniny, ãajové sáãky,
kávovou sedlinu, skofiápky od vajec, zbytky
rostlin a podobnû a mÛÏete zaãít. My máme
doma misku, do které cel˘ den házíme
ohryzky, vysypáváme ãaj, loupeme brambo-
ry atd. a veãer ji vysypeme do hnûdé popel-
nice. V ko‰i na smûsn˘ odpad nám pak zÛ-
stává jen malé mnoÏství toho, co nejde vy-
tfiídit, jako jsou posmrkané kapesníky, rozbi-
t˘ talífi ãi obaly z více materiálÛ, které od
sebe nejdou oddûlit. Proto máme jen jednu
malou popelnici, a to nás je doma pût!

2. Tuky a oleje z kuchynû mohou ucpat
kanalizaci

KdyÏ vyléváte pouÏit˘ olej do dfiezu, usa-
zuje se tuk na stûnách kanalizace. Po
zchladnutí zde ztuhne a zaãne na sebe na-
balovat dal‰í a dal‰í neãistoty. Vznikají ob-
rovské hroudy tuku plné pfiímûsí, které ome-
zují prÛtok kanalizací a mohou ji dokonce
ucpat a zpÛsobit tak nemalé ‰kody. A ucpa-
nou pfiípojku a odpad, kter˘ vyhrkne zácho-
dem asi nikdo nechceme...

Upotfiebené jedlé oleje a tuky jsou pfiitom
kvalitní surovinou, která se po zpracování
dále vyuÏívá v fiadû odvûtví.

Ideální je pfiipravit si PET láhev, kam se
v domácnosti slévá pouÏit˘ olej a tuk. Láhev
s upotfieben˘mi JEDL̄ MI oleji a tuky je
moÏné odkládat do k tomu urãen˘ch popel-
nic (jedna v Hrobcích, jedna v Rohatcích).

3. Recyklace hliníku ‰etfií energii 
v porovnání s jeho v˘robou

Mohlo by se zdát, Ïe tfiídit tfieba víãka od
jogurtÛ nemá tak velk˘ v˘znam, vÏdyÈ jsou
lehká a ani nezaberou moc prostoru. Opak
je v‰ak pravdou.

Hliník je v prÛmyslu druh˘m nejpouÏíva-
nûj‰ím kovem. Recyklace hliníku je pfiitom
o 95 % ménû energeticky nároãná, neÏ je
v˘roba nového.

V âeské republice se zatím hliníkové od-
pady získávají obtíÏnû. Je ãas to zmûnit. Hli-
níkové obaly lze tfiídit do kontejnerÛ na drob-
n˘ kovov˘ odpad, které jsou rozmístûné
v obou ãástech obce. Pfiiznám se, Ïe víãka
od jogurtÛ zatím doma netfiídíme. Tak to
beru jako v˘zvu a o Vánocích zaãneme!

4. Elektroodpad
Ve vyslouÏilém elektru se skr˘vá velké

mnoÏství cenn˘ch druhotn˘ch surovin
a vzácn˘ch kovÛ jako zlato, stfiíbro, mûì,
platina nebo kobalt. Tfiídûním elektroodpadu
se tak ‰etfií pfiírodní zdroje.

Elektroodpady jsou vyslouÏilé spotfiebiãe,
které fungovaly na elektrick˘ proud nebo ba-
terie. Jsou oznaãeny symbolem pfie‰krtnuté
popelnice. To znamená, Ïe nepatfií do smûs-
ného odpadu ani na skládku, ale je potfieba
je tfiídit a recyklovat, ãi jinak ekologicky zpra-
covávat.

Pfii nákupu nového elektrospotfiebiãe je
nejjednodu‰‰í odevzdat v prodejnû zdarma
i star˘ kus nebo si nechat star˘ spotfiebiã
zdarma odvézt pfii dovozu toho nového.

Dal‰í moÏností je vyuÏití kontejneru na
elektroodpad, kter˘ slouÏí pro men‰í spotfie-
biãe, kter˘ je umístûn v Hrobcích u trati.
Velké spotfiebiãe pfievezme Míla ¤ípa po te-
lefonické dohodû, nenechávejte je stát
nikde bez dozoru (ãasto lákají lovce kabe-
lÛ...). Také je moÏné vyuÏít bezplatné sluÏby
„Buì lín˘“, která nabízí odvoz elektrozafiíze-
ní z domácností - objednat lze na webu zde
nebo na lince 840 550 650 (zaji‰Èuje Rema).

Baterie lze odevzdávat i na fiadû dal‰ích
míst - v obchodû, kde se prodávají ãi do ãer-
veného kontejneru na drobn˘ elektroodpad,
kter˘ je zmiÀován v˘‰e.
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5. Textil
Tfiídit textil byl v Hrobcích a Rohatcích tro-

chu ofií‰ek. Stra‰ná, resp. Ïádná komunika-
ce ze strany Textileco a Nadace Sova zpÛ-
sobila pátrání po novém provozovateli. Pát-
rání nebylo dlouho úspû‰né, protoÏe témûfi
v‰echny FUNGUJÍCÍ provozovatelé mají
plnou kapacitu a dal‰í obce nepfiijímají. Tak
jsme pofiídili kontejnery sami a vyváÏí je Di-
akonie Broumov kaÏd˘ch 14 dní.

Jeden kontejner stojí v Hrobcích u b˘valé-
ho nádraÏního skladu a druh˘ v Rohatcích
za zastávkou.

Prosím nezapomínejte na to, Ïe vhozen˘
odûv mají nosit lidé, tak nevhazujte nic, co
se uÏ nosit nedá. Îádné tesilky po dûdovi,

dederonové zástûrky po babiãce, ba ani dû-
ravé ãi flekaté hadérky po komkoliv. Ve
zkratce vyprané, srovnané, zabalené do
igelitky tak, aby se pfii manipulaci nic nevy-
sypalo... DùKUJI!                                KH

DAL·Í MOJE ODPADOVÉ OKÉNKO...
Letmé nakouknutí do nûkolika popelnic

pfied svozem. Víte, co je v nich ‰patnû?
Stále se nám nedafií sníÏit mnoÏství smûs-

ného komunálního odpadu. Stále jsme na
250 kilech za osobu a rok. Co to znamená?
Krom jiného i to, Ïe budeme platit stále víc
penûz za stále zvy‰ující se poplatky za uklá-
dání odpadÛ na skládku.

Co s tím? Staãí málo, jen zaãít tfiídit tak,

A JAK JE TO S ODPADEM PODNIKAJÍ-
CÍCH OSOB?

Obec by nemûla ze svého rozpoãtu do-
plácet za nakládání s komunálním odpadem
od podnikatelÛ a stejnû tak by nemûli místo
podnikatelÛ vyuÏívajících obecní systém tzv.
naãerno bez smlouvy náklady na obecní
systém nést pouze obãané obce ve zv˘‰e-
ném poplatku za odpady. 

Proto umoÏníme do obecního systému
zapojit i podnikatelské subjekty, kter˘m se
sníÏí í administrativní zátûÏ. Pokud totiÏ
právnická nebo podnikající fyzická osoba
pfiedá do obecního systému ve‰ker˘ komu-
nální odpad, jehoÏ je pÛvodcem, nemusí pro
takto pfiedan˘ odpad vést prÛbûÏnou evi-
denci odpadÛ, ani pro tento odpad nemusí
plnit ohla‰ovací povinnosti podle zákona
o odpadech.

aby v popelnicích zbylo jen to, co se vyfiídit
nedá. Je moÏné, Ïe nûkdo pofiád tápe
a neví, co a kam správnû roztfiídit. Nabízím
proto v‰em hrobeck˘m a rohateck˘m rych-
lokurz tfiídûní nad Va‰ím odpadkov˘m
ko‰em ãi popelnicí! A první tfii odváÏlivci do-
stanou nûco, co jim tfiídûní usnadní. Tak kdo
se nebojí?

Abych jen nelamentovala, tak jsem vidûla
i nûkolik dobfie vytfiídûn˘ch popelnic. Tak jen
tak dál!                                                KH

Klimatická zmûna - co pro Ïivotní prostfiedí mÛÏeme udûlat my v‰ichni?
Podle aktuálního reprezentativního prÛ-

zkumu vûdcÛ z Masarykovy univerzity dnes
98 % âechÛ nepochybuje o existenci klima-
tické zmûny ovlivnûné lidskou ãinností. Pfies
dvû tfietiny lidí si pfiejí, aby se v âR sníÏily
emise skleníkov˘ch plynÛ a fie‰ily zmûny kli-
matu, pfiíli‰ ale nevûdí jak. MoÏná je to i Vá‰
pfiípad, proto zde uvádím jednoduché desa-
tero, kter˘m se v‰ichni mÛÏeme inspirovat.

1. Nekupujme zbyteãnosti, zamûfime se na
kvalitní produkty, které déle vydrÏí. Naku-
pujme z druhé ruky.

2. Vûci, které vyuÏijeme jen jednorázovû, si
radûji vypÛjãíme, neÏ abychom je kupo-
vali.

3. Minimalizujme produkci odpadu. VÏdy se
zamysleme nad tím, zda by pro nás jiÏ
nepotfiebné a nechtûné vûci nevyuÏil

nûkdo jin˘, a poskytnûme je do obûhu.
4. Kupujme bezobalové v˘robky nebo v˘-

robky s men‰ím objemem obalÛ.
5. Nepl˘tvejme energiemi a vodou. Dejme

pfiednost úsporn˘m spotfiebiãÛm.
6. Omezme cesty autem. VyuÏívejme hro-

madnou dopravu, jezdûme na kole, choì-
me pû‰ky.

7. Recyklujme a upcyklujme (vyuÏívejme
staré vûci nov˘m zpÛsobem)

8. Zajímejme se o v˘robky s lep‰í opra-
vitelností a vyrobené z druhotn˘ch suro-
vin. Zv˘‰ení poptávky po tûchto produk-
tech pomÛÏe k roz‰ífiení nabídky i sníÏení
ceny.

9. Nakupujme lokální produkty, aby se sníÏi-
la poptávka po dovozu.

10. Zajímejme se o ekologická témata
a vzdûlávejme v nich sebe i své dûti.

Nejen doma, odpovûdnû se lze chovat
i v práci. Na Obecním úfiadû v Hrobcích
poctivû tfiídíme nejen papír, sklo, plast, kovy,
ale i bioodpad. âaje, kávovou sedlinu,
ohryzky ãi slupky od banánÛ, ale i odkvetlé
kvûtiny neházíme do ko‰e na smûsn˘
odpad, ale do biopopelnice. KaÏd˘ den vy-
neseme plnou misku. Nekupujeme balenou
vodu, náv‰tûvy od nás dostávají vodu ze
dÏbánu. Plastové a jednorázové nádobí ne-
pouÏíváme nikdy a na obecních kulturních
akcích se snaÏíme jeho pouÏití minimalizo-
vat pouÏitím porcelánov˘ch hrnkÛ, kter˘ch
uÏ máme slu‰nou sbírku. Nádobí se pfii kul-
turních akcích myje v myãkách, které jsme
získali v rámci projektu „UÏ Ïádné plasty
v Hrobcích“, kter˘ byl finanãnû podpofien
Mondi a.s. 

Je to jednoduché, staãí jen chtít!       KH

Lep‰í, velkoobjemové kontejnery na tfiídûn˘ odpad
V záfií jsem podala Ïádost o dotaci do Programu odpadového

hospodáfiství Ústeckého kraje na to, abychom mohli vybudovat po-
lozapu‰tûné kontejnery na tfiídûn˘ odpad. Tyto kontejnery mají 5
krát vût‰í kapacitu neÏ ty stávající a také o dost lépe vypadají.
A také jejich v˘voz je v pfiepoãtu na vyvezen˘ objem v˘hodnûj‰í.
Celé kontejnerové stání je pak estetiãtûj‰í, jistû se shodneme na
tom, Ïe „vláãky“ nûkolika svozov˘ch nádob na tfiídûn˘ odpad vypa-
dají hroznû. 

Polozapu‰tûné kontejnery vyÏadují vypracování projektové doku-
mentace a územní souhlas Stavebního úfiadu - tuto fázi máme jiÏ za
sebou, nyní ãekáme na zasedání zastupitelstva Ústeckého kraje na
potvrzení dotace - hodnocením projekt pro‰el a nyní je na sezna-
mu doporuãen˘ch projektÛ k financování.

Vzhledem k tomu, Ïe tyto polopodzemní kontejnery budou na
dvou místech v Hrobcích a dvou v Rohatcích, prodlouÏí se mnoh˘m
cesta s tfiídûn˘m odpadem. Proto je souãástí projektu i nákup mod-
r˘ch a Ïlut˘ch popelnic na tfiídûn˘ odpad (papír a plast) pro ty, ktefií
to budou mít dál.

A protoÏe nejlep‰í odpad je ten, kter˘ vÛbec nevznikne, dáme do-
mácnostem k dispozici i tisícilitrové kompostéry - pokud bioodpad
zkompostujete doma, vznikne Vám místo odpadu cenn˘ kompost,
kter˘ pfii zahrádkafiení vyuÏijete dál.

Do schránek dostanete dotazník (bude i online), na základû
kterého dostanete k dlouhodobému zapÛjãení kompostér ãi ná-
doby na papír a plast.
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Dal‰í úspû‰né Ïádosti o dotace
Rekonstrukce budovy Obecního úfiadu

Z Programu obnovy venkova
Ústeckého kraje dostaneme
dotaci ve v˘‰i 250 tisíc Kã na
nátûr stfiechy, nové podbití
a bezbariérové vstupy do ob-
chodu a na úfiad.

Vybavení v˘jezdové jednotky Hrobce 
pro rok 2021

I leto‰ní rok se zadafiilo a Ústeck˘ kraj
nám poskytl 60 tisíc Kã na vybavení v˘jez-
dové jednotky, spoluúãast obce byla 20 tisíc
Kã. Krom jiného jsme zakoupili zásahov˘
Ïebfiík, dal‰í such˘ oblek pro práci v Labi,
zásahové obleãení, pátefiní desku, svítilny,
rukavice a dal‰í k zásahÛm dÛleÏité drob-
nosti. Ústeckému kraji dûkujeme za podpo-
ru!

Projektová dokumentace a administrace
Ïádosti o podporu na obnovu Kale 
v Rohatcích

Ze stejného programu bude financováno
i 50 % v˘dajÛ ( max. 50 tis. Kã) na projekto-
vou pfiípravu a administraci Ïádosti o pod-
poru na obnovu Kale v Rohatcích.

Biodiverzita a ekologická v˘chova
Ústeck˘ kraj nám téÏ pfiispûl na obnovu

biodiverzity u studánky v Hrobcích a na in-
formaãní panely k pfiírodním zajímavostem
v Hrobcích a Rohatcích. V˘‰e dotací je 80
%, coÏ ãiní celkem 150 tis. Kã.

Rekonstrukce b˘valého nádraÏního 
skladu

Uspûli jsme u Státního fondu podpory in-
vestic s Ïádostí o dotaci na regeneraci
brownfieldu - na rekonstrukci b˘valého nád-
raÏního skladu v Hrobcích. SFPI nám po-
skytne 2,9 mil. dotaci a 2,4 mil. bezúroãn˘
úvûr na 10 let na to, aby z nádraÏního skla-
du mohl vzniknout sklad pro potfieby obce
a v˘jezdové jednotky hasiãÛ. Projektová do-
kumentace pfiedpokládá novou stfiechu,
která bude o krapet vy‰‰í, aby se ve ‰títu
v ãele budovy mohla vybudovat vrata do „ha-
siãské ãásti“, kde bude uskladnûna technika
a ãást vozového parku. V „obecní ãásti“
vznikne sklad na uskladnûní vysou‰eãÛ,
lavic, stanu a dal‰ích nezbytností, kter˘ch
máme poÏehnanû a nyní je skladujeme v ga-
ráÏi, kterou si pronajímáme v areálu b˘valé-
ho Osanu. Právû probíhá v˘bûrové fiízení na
dodavatele a v únoru mÛÏe zaãít stavba.

Jaké dal‰í Ïádosti o dotace máme do
konce tohoto roku v plánu?

Zastupitelstvo obce Hrobce na svém po-
sledním zasedání schválilo podání Ïádosti
o podporu do Programu venkova Minister-
stva pro místní rozvoj pro rok 2022. Letos
program pfiipou‰tí pouze vnitfiní rekonstruk-
ce (opravy stfiech, fasády ãi v˘mûna oken je
moÏná pouze spolu s vnitfiní rekonstrukcí
a maximálnû do v˘‰e 40 % celkov˘ch v˘da-
jÛ), proto nemá cenu Ïádat prostfiedky na
opravu stfiechy KD Hrobce, ani na stfiechu
baráãnické klubovny. Îádat proto budeme
o rekonstrukci vnitfiních prostor M· Rohatce

(vstupu, schodi‰tû, chodby, fieditelny
a ‰aten dûtí a personálu) a na rekonstrukci
pfiízemí budovy M· - sálu, knihovny a ku-
chyÀky. Dal‰í projektovou Ïádostí bude re-
konstrukce ulice Západní v Hrobcích a zku-
síme i ulici Za Humny v Rohatcích a dûtské
hfii‰tû v Hrobcích.

Obec Hrobce poskytla letos dva dary
Zastupitelstvo obce Hrobce letos odsou-

hlasilo poskytnutí dvou darÛ. První ve v˘‰i
50 tisíc Kã pro ¤ímskokatolickou farnost Li-
botenice na dal‰í fázi opravy interiéru kaple
V‰ech svat˘ch v Rohatcích - opraven byl
oltáfi, stupínek, podlaha a barevná v˘malba
aÏ k zemi a renovovány byly i boãní dvefie.
Pfií‰tí rok by mûl b˘t posledním v rekon-
strukci, dokonãen by mûl b˘t oltáfi a kazatel-
na, která je nyní v havarijním stavu. Druh˘
dar ve v˘‰i 20 tisíc poskytla obec Hrobce
SDH Hrobce a byl to dar na finanãní spolu-
úãast projektu podpofieného Ústeck˘m kra-
jem na nákup vybavení pro mladé hasiãe.

Oprava asfaltu Pod Bulfem
Byli jsme úspû‰ní v Ïádosti o finanãní

podporu z Ministerstva pro místní rozvoj,
které nám pfiifiklo 5 mil. na asfaltov˘ povrch
v ulici Pod Bulfem. V záfií probûhlo v˘bûrové
fiízení, v rámci kterého pfiedloÏila nejlevnûj‰í
nabídku firma Reting CZ, s.r.o. JelikoÏ je ale
situace na trhu s asfaltem ponûkud kompli-
kovaná a musí se objednat s pÛlroãním aÏ
roãním pfiedstihem, bude stavba realizová-
na aÏ na jafie, resp. hned, jak to umoÏní po-
ãasí. V rámci projektu budou zvednuty
v‰echny kanály, vymûnûny v‰echny ‰patné
obrubníky, zvednuty obrubníky, které jsou
moc nízko a sníÏeny ty, které jsou naopak
moc vysoko, a také finální asfaltov˘ kobe-
rec. Místní obyvatelé mûli moÏnost se do-
stavit na místní ‰etfiení a u svého domu se
domluvit na pfiípadné zmûnû.

Ulice Krátká
V Krátké ulici jsme vyzkou‰eli tzv. stfiíkan˘

asfalt - nástfiikem asfaltové emulze a sou-
ãasn˘m zasypáním kamínkem na stávající
povrch a následn˘m uválcováním a odpafie-
ním vody by mûl vzniknout pevn˘ povrch.
Kvalita baleného asfaltu tento nástfiik nedo-
sahuje, pfiesto je to moÏnost, jak upravit po-
vrch cesty levnûji a rychleji tak, aby nebyla
bahnitá. Pfied úpravou povrchu byla do zemû
umístûna chrániãka na kabely, kdo ví, co
bude je‰tû potfieba vést pod silnicí a musí se
je‰tû zrealizovat opatfiení na odvodnûní ulice.

Zpomalení dopravy od Ole‰ka 
a dal‰í dopravní zprávy

Posunuli jsme znaãení zaãátku obce
a umístili elektrické znaãení upozorÀující na
sníÏenou rychlost. Znaãka se rozsvítí v oka-
mÏiku, kdy u vozidla zaregistruje rychlost
nad 50 km/h a zhasne ve chvíli, kdy rychlost
vozidla klesne pod 50 km/h. Zatím se zdá,
Ïe to fiidiãe od Ole‰ka zpomalilo a cesta od
nové ãtvrtû do stfiedu obce je nyní o trochu
bezpeãnûj‰í. Budeme nadále fie‰it moÏnost
v˘stavby nového chodníku, kter˘ by obû

ãásti lépe propojil. Stejná prosvûtlovací ta-
bule upozorÀující na sníÏenou rychlost
v obci je nyní ve v˘robû a bude umístûna pfii
vjezdu do obce od Libotenic.

V ulici Pod Skalou byla vytvofiena „zóna
30“, mnoÏí se ale stíÏnosti, Ïe „tfiicítku“ do-
drÏuje jen málo vozidel. Apeluji proto na
Vás, ktefií zde bydlíte, abyste dodrÏovali pfie-
depsanou rychlost. KdyÏ tak uãiní v‰ichni,
bude celá ulice bezpeãnûj‰í pro Vás v‰ech-
ny! ZároveÀ prosím parkujte tak, aby to ne-
gativnû neovlivÀovalo bezpeãnost v‰ech.

V minul˘ch mûsících probûhl v Hrobcích
i Rohatcích dopravní prÛzkum, kter˘ realizo-
vala Fakulta dopravní âVUT v Dûãínû. V˘-
sledky jsou trochu dûsivé, témûfi 60 % vozi-
del jedoucích skrz Hrobce smûrem na Îido-
vice jede rychleji, neÏ by mûlo. Opaãn˘m
smûrem, tedy do obce od Îidovic se rych-
lost poru‰uje asi v polovinû pfiípadÛ. V Ro-
hatcích je rychlost poru‰ována obûma
smûry (z i do Ole‰ka) pfiibliÏnû v ? pfiípadÛ.
Vzhledem k tomu, Ïe nejãastûji fiidiã pfiekra-
ãuje rychlost tam, kde to dobfie zná, je na
místû, abychom se v‰ichni fiidiãi (hrobeãtí,
rohateãtí, ale i ti z blízkého okolí) zamysleli
nad tím, zda skuteãnû vjíÏdíme do obce
a vyjíÏdíme z obce v padesáti kilometrové
rychlosti nebo ne....Nejvy‰‰í rychlost
v Hrobcích byla namûfiena v sobotu tûsnû
po poledni a bylo to 117 km/h. V Rohatcích
tím nejrychlej‰ím (chce se mi napsat „tím
nejblbûj‰ím“) byl fiidiã (ãi fiidiãka) motorky
v pátek po 19. hodinû jedoucí rychlostí 118
km/h. Obûma smûry v Hrobcích projede za
t˘den více neÏ 10 tisíc vozidel, v Rohatcích
je to nûco pfies 11 tisíc. Obû zprávy lze najít
na webu obce.

Reflexní samolepky
Co to máme (resp. uÏ nemáme) na za-

stávkách?
Reflexní samolepky pro ty, ktefií vyráÏí

pû‰ky z Hrobec do Rohatec a opaãnû.
Cesta není nejbezpeãnûj‰í, proto je dobré
vzít si ze zásobníku odrazku, nalepit na
odûv ãi batoh, zbyl˘ papírek vyhodit do ná-
dobky k tomu urãené a vyrazit na cestu.
Bezpeãnûj‰í by byl samozfiejmû chodník
spojující Hrobce a Rohatce, ten ale zatím
naráÏí na fiadu úskalí. Pfiesto vûfiím, Ïe jed-
nou bude.

Nûkoho tubus pln˘ nálepek moÏná zmátl
a samolepky vyuÏil k v˘zdobû zastávky. Tak
prosím pro‰kolte své dûti, Ïe je lep‰í mít re-
flexní nálepku nalepenou na sobû neÏ na
zastávce! (O polepené kapliãce, polepen˘ch
autech a polepené zemi se radûji zmiÀovat
nebudu). Dûkuji!!!                                 KH
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Nálezce pfiedal stfiedovûkou stélu ústeckému muzeu
V polovinû fiíjna do‰lo k pfiedání stfiedovû-

ké kamenné stély do sbírky Muzea mûsta
Ústí nad Labem. Okolo 500 let staré so-
chafiské dílo, jehoÏ vysekáním si napfiíklad
odsouzenci ve stfiedovûku odpykávali ãást
trestu, vyprostil pfied nedávnem nálezce
z novodobého náspu silnice poblíÏ Milboho-
va na Ústecku. Vzácná památka v podobû
asi 1,2 metru vysokého kamenného sloupku
s kruhem na vrcholu s vetknut˘m kfiíÏem se
na místo dostala z neznámé lokality pfii
opravû komunikace v 70. letech 20. století.

„Na zajímav˘ kámen mne upozornil ka-
marád Josef Michalec, kter˘ ho zaregist-
roval uÏ pfied desítkami let. Zajistil jsem
bagr a vyprostili jsme ho. Chtûl jsem jím
ozdobit vefiejné prostranství v obci Ro-
hatce, ale pak jsem se spojil s ústeck˘mi
muzejníky a zjistil, o jak vzácnou památ-
ku jde,“ poznamenal nálezce Petr Melen.
Muzeum vyhovûlo jeho pfiání a vyhotovi-
lo pro Rohatce zvût‰enou sekanou kopii.

Muzejní konzervátor Jifií Belis k tomu pou-
Ïil primitivní nástroje, aby tak na vlastní kÛÏi
zároveÀ vyzkou‰el, jak˘ úkol to pro pÛvod-
ního autora pfiedstavovalo. „PouÏili jsme ob-
dobn˘ materiál, z nûhoÏ je originál, a to Ïer-
noseck˘ porfyr. Vybran˘ kámen z lomu mûl
438 kg. Po 17 hodinách klepání kladivem do

‰piãáku, jsem dosáhl finální podoby a pod
nohama mûl tak 50 kg odpadu,“ popsal ná-
roãnost.

PÛvod a pfiesn˘ úãel kamene zÛstává
zatím pro muzejníky záhadou. Jde o tzv. kru-
hovou stélu, tedy památku obdobnou zná-
m˘m smírãím kfiíÏÛm. Na rozdíl od nich je
ale v˘skyt typu stély s kfiíÏem v kruhu na Ús-
tecku v˘jimeãn˘. Nefiguruje v Ïádném do-
stupném historickém soupisu, které vlasti-
vûdci pofiizovali uÏ od 19. století.

Nejspí‰ pfiekáÏel, byl vyvalen a skonãil
v nûjaké skládce kamení dávno pfiedtím.
„Proã ji nûkdo vysekal, lze jen spekulovat.

Mohlo jít o oznaãení místa nûjakého zloãinu,
ale také nebezpeãného místa, ãasto se také
uvádí, Ïe ‰lo o hraniãní kameny. Nenesou
Ïádnou dataci. Romantici tyto stély dokonce
urãovali jako keltské oznaãení posvátn˘ch
míst,“ doplnil konzervátor a historik ústecké-
ho muzea Jifií Belis. Kruhová stéla na‰la tr-
valé umístûní ve dvofie ústeckého muzea,
kde si ji bude moci prohlédnout i vefiejnost.

zdroj: Ústeck˘ deník
Za obec moc dûkujeme panu Melenovi,

Ïe jsme mohli kopii takto vzácného arte-
faktu umístit v Rohatcích. Více informací
ke stéle je na webu obce.

Obecní akce
Mikulá‰ská nadílka

JiÏ druh˘m rokem nechodí Mikulá‰ za dûtmi do kulturního domu,
ale pfiímo za nimi domÛ. Rozná‰í jim balíãky plné dobrot, tedy tûm

hodn˘m. Zlobiv˘m pfiiná‰í balíãky plné uhlí ãi ofiechÛ. ¤achtání fie-
tûzÛ a Èukání na okno dûtem napoví, Ïe budou Mikulá‰ovi zpívat pís-
niãku, kterou si pfiipravili. Za odmûnu se tû‰í na sladkosti. Nejdfiív
ale tro‰ku zpytují svûdomí, zda poslouchají rodiãe, uklízejí si poko-
jíãky ãi se hádají se sourozenci. Mikulá‰i, andûlovi i ãertovi je slíbe-
na náprava. Zda dûti svÛj slib dodrÏí pfiijde zkontrolovat Mikulá‰
zase pfií‰tí rok.

Zpívání u stromeãku
Malé zpívání koled s nadûjnou rohateckou zpûvaãkou Terezkou

Trnkovou a s dûtmi z M· Rohatce za hudebního doprovodu pana
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Fi‰era jsme si mohli vychutnat první prosincov˘ pátek. Se‰li jsme se
v opravdu hojném poãtu jak v Hrobcích na návsi, tak v Rohatcích
u kaple. Za zvuku koled a vánoãních písní jsme mohli b˘t chvíli spolu
a naladili si tak pfiedvánoãní atmosféru. Tû‰íme se zase na pfií‰tí rok,
snad to jiÏ bude bez omezení a s ãajem a svafiákem na zahfiátí. Dû-
kujeme moc Terezce Trnkové, dûtem a uãitelkám z M· Rohatce a p.
Fi‰erovi.

Frézování a nová v˘sadba stromÛ
17. listopadu - Trochu to vypadá, Ïe nám po vsi fiádil obfií krtek,

ale nebojte, nefiádil. Jen se frézovaly pafiezy pokácen˘ch such˘ch
bfiíz a popadan˘ch lip v nedávné vichfiici, aÈ je místo na nové. JiÏ
jsme v obou parcích zasadili dvanáct nov˘ch bfiíz, dále nûkolik jefiá-
bÛ, hlohÛ, ofie‰ákÛ, moru‰í a mandloní a v prosinci pfiibyly i lípy tam,
kde nám v alejích chybûly.                                                     KH

vûnce. Nûktefií si jejich tvorbu jen pfiipomnûli, pro nûkoho to byla no-
vinka, kdy se techniku museli uãit, ale v‰echny vûnce dopadly na
v˘bornou. Dûkujeme Zuzce metodickou pomoc, Mílovi ¤ípovi
a panu ¤ípovi z Lipové za materiál na vûnce.

Vysázeli jsme dal‰í lípy svobody
30. fiíjna - Dal‰í dvû nové lípy svobody rostou od poslední fiíjnové

soboty u kfiíÏku nad Rohatci. KfiíÏek v‰ak je také nov˘, nyní je v jeho
tûle zabudován kámen z pÛvodního kfiíÏku, kter˘ na stejném místû
stával. Lípám i kfiíÏku poÏehnal faráfi Wolfgang Karel Horák. O nale-
zení kamene a celkové vybudování kfiíÏku se zaslouÏil p. ·uman se
sv˘mi pomocníky, za coÏ v‰em patfií velk˘ dík. Îelezn˘ kfiíÏ daroval
pan Daniel Fi‰er z Rohatec, kter˘ se s námi podûlil i o jeho historii.
KfiíÏ pochází z jeho rodné vsi BfieÏánky nedaleko Bíliny, které se bo-
huÏel jako mnoho dal‰ích v této oblasti staly obûtí tûÏby uhlí. KfiíÏ
pak putoval 50 let s panem Fi‰erem aÏ do Rohatec. Dûkujeme!

Lípu svobody jsme zasadili letos i v Hrobcích, najdete ji za kapliã-
kou.

Rozsvícení
obecních
stromeãkÛ

27. listopadu - První ad-
ventní sobotu jsme rozsví-
tili obecní vánoãní stro-
meãky v Hrobcích i Rohat-
cích. Díky vládním opatfie-
ním rozsvícení probûhlo
jen za zvuku koled z roz-
hlasu.

BohuÏel se ani nám ne-
vyhnuly technické problé-
my, a tak v Rohatcích se
koledy z rozhlasu roze-
znûly pozdûji, za coÏ se
moc omlouváme. Pfiejeme
Vám v‰em krásn˘ advent.

Vázání adventních vûncÛ
22. a 25. listopadu - Pfied zpfiísnûním vládních opatfiení jsme je‰tû

stihli pod metodick˘m vedením Zuzky Novákové uvázat adventní
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Halloween v Rohatcích
30. fiíjen - Halloweenské fiádûní v Rohatcích si dûti moc uÏily. Nej-

prve plnily úkoly, malovaly, tvofiily a soutûÏily, pak tro‰ku fiádily a dla-
baly d˘nû. Prostû odpoledne plné zábavy.

Dûkujeme Eri, Káje, Klárce a Natce za nápad a jeho realizaci.

Tradiãní D˘Àování se stra‰idelnou
stezkou

28. fiíjen - Na dûtském hfii‰ti v Hrobcích se se‰lo spousta krásn˘ch
stra‰ideln˘ch d˘ní a bylo tûÏké vybrat tu nej. Po zahfiátí ‰álkem teplé
krve od upíra (ãaje), se v‰ichni vydali na cestu za stra‰idly a pokla-
dem. Po splnûní úkolÛ u duchÛ, koster, ãarodûjnice, vlkodlaka
a upíra dûti objevily poklad sloÏen˘ z mnoha dobrot.

Moc dûkujeme na‰im stra‰idlÛm za pomoc, Martinû za v˘borné
dobroty a Ivetû za rozdání pokladu.

Cviãení HZS 
20. a 25. fiíjna - Na‰e v˘jezdová jednotka se zúãastnila cviãení

HZS na únik nebezpeãn˘ch látek do Labe v Îidovicích na náplavce.
O pár dní pozdûji je v Hrobcích uskuteãnilo cviãení HZS na záchra-
nu tonoucího.

1. roãník nohejbalového turnaje
25. záfií - V Hrobcích se pod taktovkou pana Zuny uskuteãnil 1.

roãník nohejbalového turnaje. Poãasí pfiálo a tak se turnaje zúãast-
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nilo na 8 muÏstev. Domácí borci úspû‰nû postoupili aÏ do finále, kde
nestaãili na t˘m z Litomûfiic. Stfiíbrná medaile je úÏasn˘ úspûch a dr-
Ïíme palce pfii dal‰ích turnajích. Velké podûkování patfií p. Zunovi za
organizaci, Martinû Fialové a Honzovi âíÏkovi za zaji‰tûní obãer-
stvení a skvûl˘ gulá‰.

Posezení seniorÛ
24. a 25. záfií 2021 - Kromû nohejbalového turnaje byla v Rohat-

cích a v Hrobcích i jiná dÛleÏitá událost, a to setkání seniorÛ. Tradiãní

pfiedvánoãní posezení jsme udûlali v netradiãním ãase. Velmi nás
tû‰í, Ïe na‰i dfiíve narození spoluobãané se mohli po del‰í dobû
znovu potkat. Velké podûkování patfií na‰im Rohateck˘m baráãní-
kÛm, úÏasné rohatecké zpûvaãce Terezce za mal˘ recitál, Martinû
a Honzovi za v˘borné fiízky a Terezce Surákové za nádhern˘ a v˘-
born˘ dort.

Ofií‰ková slavnost, sázení stromÛ 
na Pohádkové cestû

16. záfií - Leto‰ní ‰kolková Ofií‰ková slavnost se uskuteãnila tro-
‰ku netradiãnû, a to sázením ovocné Pohádkové aleje na Pohádko-
vé cestû. Poãasí nebylo nic moc, ale nejsme z cukru, Ïe? Dûkujeme
v‰em za dobroty a pomoc. A Mondi ·tûtí a. s. za finanãní podporu.

Vítání obãánkÛ
5. záfií - Poãasí nám opût pfiálo! Vítání hrobeck˘ch a rohateck˘ch

obãánkÛ 2021 se uskuteãnilo za sluneãného poãasí. Letos jsme pfii-
vítali 10 mal˘ch obãánkÛ. Zazpívala nej‰ikovnûj‰í Terezka Trnková
a fotili Valentovi. Dûkujeme!
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Rohatecké kotlíkování
4. záfií - KdyÏ se vyvede poãasí a kdyÏ se vyvedou gulá‰e... Ro-

hatecké kotlíkování letos bylo ve znamení úÏasné vÛnû a chutí gu-
lá‰Û, které se linuly z kotlíkÛ. Letos zvítûzili ZdeÀka a Zdenûk ¤edi-
novi s v˘born˘m chalupáfisk˘m gulá‰em. Na v‰echny zúãastnûné
ãekaly hodnotné ceny a dárkové poukázky. Bûhem dne byly pro dûti
pfiipraveny skákací hrady a pohádka od SváÈova dividla a odpoled-
ne nám zpfiíjemÀoval hudbou p. Krejãí.

Pozdravy z M· Rohatce
„U nás se stále nûco dûje“ fiíkají paní uãitelky z Matefiské ‰koly

v Rohatcích. KaÏdé roãní období je v pfiírodû stále co objevovat a tak
s dûtmi vyráÏejí do pfiírody, kde poznávají rostliny, stromy, zvífiata
i hmyz. Bûhem ofií‰kové slavnosti pomáhají sázet stromky a nebo se
uãí starat o zvífiátka. Pokud poãasí nepfieje, myslí na kamarády ptáã-
ky a vyrábí krásné budky. Nyní uÏ nastává advent, dûtem pfiinesl Mi-
kulá‰, ãert a andûl dobroty. Dûti také pilnû trénovaly na zpívání koled
s Terezkou Trnkovou, které probûhlo v Hrobcích a Rohatcích a moc
se jim povedlo. 

âas ãekání na JeÏí‰ka se krátí a my pfiejeme dûtem i paní uãitel-
kám ze ‰kolky krásné Vánoce a pod stromeãkem plno dárkÛ.

Dûkujeme v‰em, co se zúãastnili a pomáhali!!! Kdo se hlásí na
pfií‰tí rok?

Dûkujeme také sponzorÛm, a to konkrétnû pekárnû ná‰ Ná‰ chléb
- Terezín, drÛbeÏárnû AG Mainwald a.s. a firmû Pluspap a.s.
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Karina Kratochvílová, Petra Pefiinová

V Rohatcích Pod Skalou smûrem na
Ole‰ko roste uÏ skoro deset let nová ãtvrÈ
rodinn˘ch domÛ. Kdo zde Ïije a proã si vy-
brali zrovna na‰i obec pro vybudování nové-
ho domova? Nav‰tívili jsme Valentovi, které
mÛÏeme potkávat nejen pfii procházkách,
ale také pfii obecních akcích - oba jsou foto-
grafové a nejednomu z nás doma visí napfií-
klad jejich fotografie z vítání obãánkÛ, znáte
moÏná i jejich fotografie na‰ich obcí a okolí.
Fotografie tak nesvedla dohromady jen nás,
ale i Tomá‰e s Petrou. Seznámili se v jedné
skupinû fotografÛ, byÈ on je z Havífiova
a ona z Budûjovic. Jak fiíkají, jsou oba stfiel-
ci. Do v‰eho jdou po hlavû. Zásnuby pfii‰ly
hned tfii mûsíce po seznámení, rok
na to svatba, po roce a kousek se
narodil star‰í Tomík a pozdûji pfii-
byla Amálka. Stejnû letûli po hlavû
i k nám do Rohatec. Nebo spí‰, jeli
vlakem. „Tomá‰ pracoval v Hrd-
lech a my obãas jezdili vlakem,
prohlíÏeli jsme si okolí a fiíkali si, Ïe
bychom se sem mohli pfiestûho-
vat. KdyÏ jsem vidûla název za-
stávky Hrobce, pamatuju si, Ïe
jsem fiekla „tak tady nikdy nechci
bydlet, takové jméno!“ No a nako-
nec jsme tu náhodou pfied pûti lety
skonãili. Ani uÏ nevíme, kde jsme
narazili na inzerát, Ïe se v Rohat-
cích prodávají parcely,“ vypráví
Petra. Nechtûli dojíÏdût z Prahy a chtûli si
postavit nûco vlastního. Nyní postupnû zve-
lebují dÛm se zahradou otevfienou okolí
a pfiátelsk˘m sousedÛm a u dojíÏdûní zÛsta-
li. Tomá‰ zaãal pracovat v Praze a smûr se
otoãil. Pfies t˘den kontroluje kvalitu Penny
marketÛ a po veãerech a o víkendech fotí.
„Fotíme v‰echno. Svatby, rodiny, dûti, holky,
kluky... Jen akty ne,“ upfiesÀuje Petra, která
má i po letech ateliér ve sv˘ch domovsk˘ch
âesk˘ch Budûjovicích.

■ Vy fotíte na pln˘ úvazek?
Petra: Teì uÏ ano, ale trvalo asi tfii roky,

neÏ se to rozjelo natolik, Ïe jsem mohla pfie-
stat pracovat. ·lo to díky kamarádkám,
které daly fotky na sociální sítû, lidem se to
líbilo a klientela se mi zaãala roz‰ifiovat. Ne-
chce se mi je tam opou‰tût.

Tomá‰: Ale taky to tu kvÛli nim zanedbá-
vá‰.

Petra: To je pravda, to nepopírám. Mám
tam kamarády, které fotím hodnû dlouho.
Tady jsme noví a tak je‰tû potrvá, neÏ tu bu-
deme mít dost zakázek.

■ Jak dlouho fotíte?
Tomá‰: Já zaãal na stfiední ‰kole, byl to

jen koníãek.
Petra: Po mû ‰éf chtûl, abych fotila elek-

troniku a ty fotky byly stra‰n˘, coÏ mi vadilo.
Zaãala jsem si studovat, jak to tedy dûlat
lépe a pak mi jednou jedna kámo‰ka fiekla,
Ïe chce fotky pro svého pfiítele. Bylo to hroz-

n˘, ale jí se to líbilo a líbilo se to pak i dal‰ím.
KdyÏ jsem potom musela potají upravovat
fotky ve své normální práci, abych stíhala,
fiekla jsem si, Ïe do toho pÛjdu. Nemûla
jsem tehdy co ztratit. 
■ A vy byste se tím chtûl také Ïivit?

Tomá‰: Pfiem˘‰lel jsem nad tím, Ïe se na
Prahu vyka‰lu, ale i kvÛli koronû by to neby-
lo moc jisté. MoÏná nûkdy pozdûji.
■ UÏ mají fotky v‰ichni tady ve va‰í ãtvr-
ti?

Petra: To je‰tû ne (smûje se), zatím jsem
tu fotila asi dvû, tfii rodiny. Nestíháme se se-
znamovat se v‰ema nov˘ma, i kdyÏ bychom
rádi. Bavíme se tak hlavnû s tûmi, co tu uÏ
jsou déle, jako my. 

■ Jak vycházíte s lidmi ze staré zástav-
by?

Tomá‰: Ti se s námi nebaví. Oni nás ne-
berou.

Petra: Dûlají to hlavnû star‰í roãníky. Já je
pozdravím a oni jen tak koukají a spí‰ se za-
‰klebí, neÏ Ïe by pozdravili nazpátek. Jako
kdybych tam nebyla. Je to zvlá‰tní, kdyÏ
právû ti star‰í si ãasto stûÏují na mladé.

Tomá‰: Asi je to proto, Ïe tu jsme noví
a oni nás tu nechtûjí.

Petra: Trochu se to ale ãasem zlep‰uje,
protoÏe hodnû chodíme vesnicí do ‰kolky.
Ale i tak mám pofiád trochu nepfiíjemn˘
pocit, kdyÏ nûkoho potkávám. ¤eknûte
nám, o ãem jsou ty spory mezi Hrobcema
a Rohatcema?

Petra Pefiinová: Já jsem tu rodák a osob-
nû jsem rivalitu nikdy necítila, my mûli ka-
marády v Rohatcích a rohateãtí zase
v Hrobcích, kaÏd˘ si Ïil po svém a nûjak
zvlá‰È jsme se o sebe nezajímali. Hodnû mû
zaráÏí, jak moc to nûktefií lidé fie‰í, a to to
ãasto ani nejsou rodáci. 

Karina Kratochvílová: Zatím jsem nesly-
‰ela nikoho fiíct, v ãem je problém. Nûktefií
fie‰í, aby mûla kaÏdá vesnice své vedení,
ale ze zákona se obce rozdûlit nemohou.

Petra Pefiinová: Dfiív s námi b˘valo
i Ole‰ko, to se pak odtrhlo,kdyÏ jsem byla
malá.  MoÏná byly ‰patnû rozdûlované pení-
ze. Vy tu rivalitu citíte?

Petra: Ne, jenom o tom víme z doslechu.
Co jsme sly‰eli, je to pr˘ moÏná tím, Ïe

Hrobce byli bohat‰í, byli tam úfiedníci,
dráha.. A tady byli zemûdûlci, ménû vzdûla-
ní. A je to v tûch lidech pofiád zakofienûné.

Petra Pefiinová: Mohlo by to tím b˘t, ale
proã tu rivalitu nûktefií cítí i dneska, to oprav-
du nechápu. Jaké máte vztahy s mlad˘mi?

Petra: ProtoÏe chodíme ve stejné ãasy do
‰kolky, potkáváme se s dal‰ími rodiãi a po-
vídáme si spolu. Mladí tu jsou dobfií, ti ne-
rozli‰ují mezi nimi a námi. A ‰kolka je v˘-
borná, Tomík ji má moc rád a nám se líbí, jak
se uãitelky dûtem krásnû cel˘ den vûnují.

Tomá‰: Na druhou stranu i nûktefií lidé
v téhle na‰í ãtvrti nikam nechodí a s nik˘m
se nebaví, není to jen o starousedlících.

Petra: Nechápu, proã si ãlovûk koupí dÛm
v zástavbû a ne nûkde na samotû, kdyÏ mu
vadí, Ïe má sousedy a staví si vysok˘ beto-
nov˘ plot.
■ Vy ho tedy asi stavût nebudete?

Petra: Ne, nám vyhovuje, Ïe kdyÏ vyjdu
ven, tak se hned pozdravím se
sousedkou a tfieba si vymûníme
bylinky. Jsme tu kvÛli té vesnické
komunitû, kdy dûti vybûhnou ven
a mají partu. Já vyrostla v bytû
a chybûlo mi to.
Tomá‰: Já jsem si dlouho zvykal
na barák, chybûl mi klid v bytû,
kdy není potfieba vÛbec nic dûlat.
První dva roky byly tûÏké, ale teì
uÏ bych zpátky do bytu ne‰el.
■ Co dûláte ve volném ãase?
Tomá‰: V sobotu míváme svatby
a v nedûli máme rodinné dny, kdy
jezdíme právû na ty v˘lety.
Petra: Rádi chodíme na zmrzlinu
a na zfiíceninách si vÏdycky opé-
káme ‰pekáãky. Jinak ale moc

koníãkÛ nemáme. Nemáme hlídnání pro dûti
a s nimi toho moc jiného, neÏ jezdit na v˘le-
ty, dûlat nejde.
■ KdyÏ tu teì sedíme u vás na zahradû,
na které je zrovna rozdûláno hodnû vûcí -
baví vás zahradniãit?

Petra: Mû to baví, ale dûti jsou na mû
hroznû závislé a vÛbec mû nenechají dûlat
nic samotnou. 

Tomá‰: Já si teì uÏívám tenhle kovidov˘
ãas, protoÏe mÛÏu b˘t víc doma a mám
hodnû ãasu nejen na barák, ale i na dûti.
■ Co teì máte v plánu?

Ráda bych tfieba i slepice, ale zvífiátka si
nemÛÏeme dovolit kvÛli alergiím a proto, Ïe
jsme hodnû pryã. MoÏná koupíme Ïelvu.
■ TakÏe jste chtûli b˘t na vesnici?

Chtûli jsme stavût, jen jsme nevûdûli, kde.
A pak jsme vidûli inzerát a koupili si to tu.
Jsme oba takoví stfielci.
■ Tak to máte ‰tûstí, Ïe je plánovaná
trasa vysokorychlostní trati od va‰eho
domu docela daleko. 

No to jo, to je stra‰n˘. My takové vûci
vÛbec nefie‰ili, nenapadlo nás se podívat. 

Uvidíme, jak to dopadne.
Petra: S tím asi moc nenadûláme.

■ S oblastí jste jinak spokojení?
Je super. Byli jsme pfiekvapení. Jezdíme

tu s dal‰í rodinou na v˘lety a neãekali jsme,
kolik tu toho je. I po tfiech letech objevujeme
nová místa. Je to krásná oblast a jsme rádi,
Ïe tu jsme.                 www.fotovalentovi.cz

Pan a paní fotografovi
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(Pokraãování na následující stranû)

Koncem listopadu se v˘jezdová jednotka seznamovala
s nov˘m materiálem, kter˘ byl zakoupen díky dotaci
,,Program na podporu JSDHO a ostatních sloÏek IZS
pro rok 2021’’. Tato dotace byla vyhlá‰ena a schválena
Ústeck˘ krajem s finanãním pfiispûním obce Hrobce. Pfii

této pfiíleÏitosti se vyzkou‰el i nov˘ such˘ oblek do vody, kter˘ dopl-
nil jeden stávající.

Tímto chce jednotka moc podûkovat Ústeckému kraji a obci Hrob-
ce za velkou podporu.

BRANNÉ ZÁVODY
Dne 9.10.2021 se konal v Kfie‰icích brann˘ závod. Za ná‰ sbor

nastoupila 4 druÏstva, která bojovala o co nejlep‰í v˘sledek. A jak to
nakonec dopadlo? DruÏstvo mlad‰ích ÏákÛ skonãilo na 4. místû,
star‰í Ïáci A na 12. místû, star‰í Ïáci B na skvûlém 2. místû a doro-
stenky taktéÏ na 2. místû.

STIMAX CUP
Dûti z SDH Hrobce se vûnují nejen poÏárním útokÛm a brann˘m

závodÛm, ale i závodÛm 60 m ãi 100 m s pfiekáÏkami. Pro celou se-
zónu je nejdÛleÏitûj‰í série tûchto závodÛ zvaná Stimax Cup. A jak
si na‰i závodníci vedli? Mlad‰í dívky 9 - 11 let z 46 závodnic - 2.
místo  Kaãka Nováková, 13. místo Deniska Jelínková, 22. místo Te-

rezka Dolej‰í, 25. místo Sofinka Chvojková
Mlad‰í chlapci 6 - 8 let z 16 závodníkÛ - 6. místo Martínek Pefiina
Mlad‰í chlapci 9 - 11 let z 41 závodníkÛ - 15. místo Tomá‰ek Pefiina
Star‰í dívky 11 - 15 let z 68 závodnic - 20. místo Eli‰ka Nitschová
Star‰í chlapci 11 - 15 let z 67 závodníkÛ - 17. místo Elijá‰ Chvojka,
21. místo Karel Janou‰ek
Dorost dívky 17 a více let z 48 závodnic -9. místo KáÈa Malá, 19.
místo Blanka Nagyová, 24. místo Petra ·a‰ková, 26. místo Ludmila
Honzíková a 28. místo Eli‰ka Jelínková
Dorost 13 - 16 let z 36 závodníkÛ -  1. místo Václav Dolej‰í
V‰em moc gratulujeme!

POD¤IPSKÁ HASIâSKÁ LIGA
NejdÛleÏitûj‰í soutûÏ na‰ich hasiãÛ je Podfiipská hasiãská liga, coÏ

je série závodÛ v poÏárním útoku. V tûchto závodech patfií na‰i ha-
siãi mezi ty zku‰enûj‰í a také úspû‰nûj‰í.

V leto‰ním roce druÏstvo muÏÛ z SDH Hrobce skonãilo v soutûÏi
TOP na 3. místû, v soutûÏi ¤ÍP na 5. místû, druÏstvo Ïen SDH Hrob-
ce H skonãilo na 2. místû (TOP) a taktéÏ na 2. místû (¤ÍP), druÏstvo
Ïen SDH Hrobce skonãilo na 4. místû (TOP) a na 3. místû (¤ÍP).
DruÏstvo star‰ích ÏákÛ vybojovalo celkovou stfiíbrnou medaili a druÏ-
stvo mlad‰ích ÏákÛ si odvezlo nakonec bronz.

DAL·Í âINNOST SDH
Dal‰í soutûÏe, kam se hasiãi z SDH Hrobce probojovali bylo napfi.

Mistrovství âR v poÏárním útoku, kde na‰e dûvãata vybojovala krás-
né 22. místo, Mistrovství âR v bûhu na 100 m s pfiekáÏkami, kde nás
reprezentovali KáÈa Malá (80. místo) a Va‰ek Dolej‰í (44. místo s tfie-
tím nejlep‰ím ãasem stfiedního dorostu). Fyzicky nejtûÏ‰í v‰ak byla

Z ãinnosti SDH Hrobce
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úãast na Mistrovství republiky dob-
rovoln˘ch hasiãÛ v disciplínách
TFA (Nejtvrd‰í hasiã pfieÏije). Do
t˘mu Ústeckého kraje se probojo-
val Pavel Novák, kter˘ nakonec
v kategorii nad 35 let obsadil 19.
místo.

Ale nejen soutûÏemi Ïiv je hro-
beck˘ dobrovoln˘ hasiã. Na‰i hasi-
ãi asistují v obci pfii rÛzn˘ch udá-
lostech (napfiíklad u likvidace vût-
rem zlomeného stromu, vûtrem
poniãené stfiechy). Na tyto událos-
ti se peãlivû ‰kolí a zúãastÀují se
také kurzÛ (kurz vodní záchrany,
kurz pro nositele d˘chací techniky)
a cviãení - i s HZS Roudnice n. L.
a Litomûfiice, letos na únik nebez-
peãn˘ch látek do Labe. Dále spra-
vují Vrcholovou knihu na Bulfu
a obcím vypomáhají pfii obecních
akcích - Pohádková cesta, Den
otevfien˘ch dvefií Levandulové
farmy, dûtsk˘ den apod., za coÏ
jim patfií velké podûkování.

Vánoãní hádanky
I letos bûhem adventu dával spolek Pro

lep‰í budoucnost na facebook hádanky, za
jejichÏ správné zodpovûzení bylo moÏné
získat odmûny. Na hádanky se mÛÏete po-
dívat i zde, nûkteré mÛÏete dát dûtem, jiné
mohou b˘t ofií‰ek i pro vás!

Tradiãním symbolem adventu je od 19.
století adventní vûnec, kter˘ má v rÛzn˘ch
oblastech rÛznou podobu, v âeské republi-
ce (a v katolick˘ch zemích) nejãastûji se
ãtyfimi svíãkami. Dfiíve byly vûnce zavû‰ová-
ny na stuhách, v poslední dobû jsou pfiede-
v‰ím kladeny na stÛl.

1) Jak se naz˘vají svíãky na adventním
vûnci?
a) svíce ‰tûstí, radosti, klidu a lásky
b) svíce prorokÛ, betlémská, past˘fiská a an-
dûlská
c) svíce apo‰tolská, poselství, postní a zvû-
stující

Se svátkem Barbory, kter˘ pfiipadá na
ãtvrt˘ prosinec, je spojen star˘ lidov˘ zvyk.
Pokud si svobodná dívka v tento den natrhá
vûtviãky tfie‰ní nebo vi‰ní (ãi jiného ovocné-
ho stromu) a ty jí na ·tûdr˘ den rozkvetou,
dotyãná se do roka vdá. Svatá Barbora je
spojená i s dal‰ím témûfi zapomenut˘m zvy-
kem, a to rozná‰ení „dáreãkÛ“ dûtem.

2) Co rozná‰ela svatá Barbora 4. prosin-
ce za okna hodn˘m dûtem?
a) peníze
b) zmrzlinu
c) ovoce a cukroví

3) Kdy se poprvé v ãesk˘ch zemích o vá-
nocích objevil vánoãní stromek?
a) po první svûtové válce ho vojáci pfiivezli
z Vídnû
b) na zaãátku 19.století
c) v roce 1890 pfiinesla velká voda do Hro-
bec velk˘ strom, u Labe ho ozdobili a od té
doby v âechách máme vánoãní stromek

3 tipy na kalendáfie
Kalendáfie jsou nejen oblíben˘m vánoã-

ním dárkem, ale pfiedev‰ím nûãím, co mÛÏe
ná‰ Ïivot udûlat organizovanûj‰ím a snaz-
‰ím. Tady jsou na‰e tipy!

Narozeninov˘ kalendáfi
Pofiiìte si „vûãn˘“ kalendáfi, kter˘ nemá

u datumÛ napsané dny, a napi‰te do nûj na-
rozeniny, svátky a rÛzná v˘roãí, abyste na
nû uÏ nikdy nezapomnûli. PouÏít mÛÏete
i svÛj oblíben˘ kalendáfi, pokud nemá pfiíli‰
v˘raznû vyznaãené víkendy a dny v t˘dnu. 

Rodinn˘ plánovací kalendáfi
Aby i va‰e dûti vidûli, co je kter˘ den

v plánu, povûste na zeì kalendáfi, ve kterém
to kaÏdému zvlá‰È napí‰ete (nebo nakreslí-
te). Skvûlé jsou i magnetické varianty na
ledniãku, napfiíklad od ãeského v˘robce
mycleverminds.cz

Kalendáfi s fotografiemi
Napfiíklad u Cewe, ale i dal‰ích firem mÛ-

Ïete objednat kalendáfi na míru s fotkami
va‰í rodiny nebo tfieba domácích mazlíãkÛ.
Bude vám dûlat radost cel˘ rok, a pokud mu
neoznaãíte dny v t˘dnu a víkendy, mÛÏete
z neho vyrobit svÛj „vûãn˘ kalendáfi“.

TIP NA VÁNOâNÍ DÁREK

PRO CHYTRÉ HLAVY

4) PíseÀ Tichá noc je:
a) znám˘ hit Leo‰e Mare‰e
b) píseÀ, která v roce 1988 vyhrála âeského
slavíka
c) vánoãní píseÀ - koleda

5) Na Vánoce zdobíme :
a) palmiãku
b) tfie‰niãku
c) jehliãnan, nejbûÏnûji jedliãku

6) V jedné koledû se zpívá ... na vánoce
‰tûdrovku ....Co je ‰tûdrovka?
a) vánoãka
b) bábovka
c) formiãka

7) Hvûzda betlémská je:
a) hvûzda, která dovedla tfii krále do Betlé-
ma

b) kometa Leonard, kterou v prosinci 2021
mÛÏeme vidût na obloze
c) jasné svûtlo na stromeãku u sousedÛ

8) Betlém je:
a) název jedné adventní nedûle
b) vánoãní jídlo
c) vesnice 8 km od Jeruzaléma, kde se na-
rodil JeÏí‰

9) Vánoce jsou:
a) obec na ·umavû
b) svátky pfiipomínající JeÏí‰ovo narození
c) dÛvod vzít si dovolenou a uÏít si prázdniny

10) O ·tûdroveãerní veãefii nejãastûji
jíme:
a) Ïemlovku
b) bramborové placky
c) smaÏeného kapra
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RECEPT

VÁNOâNÍ OMALOVÁNKA

Z PERA NA·ICH OBâANÒ

NejúÏasnûj‰í vánoãka
600 g hladké mouky
140 g cukru
0,25 l mléka
30 g droÏdí
2 vejce (jedno na potfiení)
120 g Hery
hrst rozinek namoãen˘ch v rumu
lÏiãka soli
sekané mandle
nastrouhaná citronová kÛra

Postup: Vypracujeme klasické kynuté
tûsto. Z cukru, droÏdí a tro‰ky mléka nechá-
me vzejít kvásek (v hrneãku rozetfieme droÏ-
dí s cukrem do tekuta, pfiidáme tro‰ku teplé-

ho mléka a necháme v teple vzejít, staãí
chvilinka, uvidíte jak nabyde).

Ten zapracujeme do mouky s 1 vajíãkem,
vlaÏn˘m mlékem, zbytkem cukru, rozpu‰tû-
nou Herou a tro‰kou rumu. Pfiidáme citrono-
vou kÛru, sÛl a nakonec rozinky, co byly pfie-
dem v rumu namoãené.

Tûsto vym˘cháváme tak dlouho, aby se
nelepilo na stûny a pfiípadnû dle potfieby
je‰tû pfiisypáváme mouku, je-li tûsto fiídké,
nebo mléko, je-li naopak tuhé. Jakmile bude
tuhé pfii zadûlání, byl by pak tuh˘ i v˘sledek,
takÏe na to pozor, musí b˘t tak akorát, kdyÏ
pak do tûsta píchnete na zkou‰ku, musí se
zase zpût krásnû zacelit. Jakmile je tûsto
propracované, necháme kynout.

Po vykynutí si tûsto rozdûlíme na 6 stej-
n˘ch ãástí. Ze v‰ech vypracujeme dlouhé
váleãky, které propleteme. Vánoãku potfie-
me roz‰lehan˘m vajíãkem a posypeme plát-
ky mandlí.

Peãeme zhruba 45 minut, asi na 150 -
160°C.! Dobrou chuÈ!    zdroj: www.pidak.cz

Letos jsem poprvé dala první ze sv˘ch
dûtí do ‰kolky a bylo pro mû pfiekvapením,
Ïe (jak se zdá) b˘vá zvykem dávat tam dûti
nemocné. Pr˘ je totiÏ normální, Ïe jsou dûti
ve ‰kolkách nemocné v podstatû pofiád, za
pár mûsícÛ to bude údajnû lep‰í, aÏ si tûlo
zvykne. Samozfiejmû, je dÛleÏité potkávat
lidi, potkávat bacily a viry, ale dávat si dob-
rovolnû náloÏ? Proã? 

I na‰e ‰kolka má ve sv˘ch pravidlech, Ïe
dovnitfi nemocné dûti nepatfií - a to ani den
po opadnutí teploty, ani s bílou, Ïlutou (a sa-
mozfiejmû ani zelenou) r˘mou. I dle hygie-
nické stanice jsou opakované infekce u ma-
l˘ch dûtí bûÏné a rozvíjí jejich imunitu, ale
zároveÀ je dÛleÏité, Ïe nemocné dítû do
pfied‰kolního zafiízení nepatfií.

Vûfiím, Ïe jestli covid mohl lidi nûco nauãit,
je to to, Ïe viróza je pro nûkoho jen jemnou

r˘miãkou, pro nûkoho jiného mÛÏe vést ke
komplikacím a závaÏn˘m zánûtÛm. KaÏd˘
nyní ví, Ïe covid-19 je koronavirus, ale
moÏná neví, Ïe do stejné skupiny patfií
i úplnû klasická „r˘miãka“. Smûjete se
muÏÛm, Ïe je taková „r˘miãka“ ubíjí? Nemu-
sí si vym˘‰let. I covid nûkoho zabije, zatímco
druh˘ o nûm neví. R˘miãky na‰tûstí nezabí-
jí. Ale taková chfiipka ano - obvykle okolo
2000 lidí roãnû, ktefií ji pravdûpodobnû chytli
právû proto, Ïe nemoc nûkdo jin˘ podcenil.

Já tfieba vûfiím tomu, Ïe ten chlapeãek,
kter˘ mûl hned 1. záfií ve ‰kolce r˘mu, takÏe
se má dcera pr˘ snaÏila drÏet dál, mûl
opravdu jen slabou r˘mu. MoÏná, Ïe byl ve
‰kolce nemocn˘ i nûkdo dal‰í... kdo ví.
O dva dny pozdûji ale má dcera breãela
a omlouvala se „je to moje chyba, Ïe na mû
skoãily bacily!“ a já se jí snaÏila vysvûtlit, Ïe

ne, Ïe to se mÛÏe stát kdykoli. Za dal‰í tfii
dny jsme byli nemocní celá rodina. A to
samé se za podzim opakovalo nûkolikrát
s men‰ím i vût‰ím vyfiazením z provozu,
s men‰ími i vût‰ími útrapami dûtí.

Pokud nûkdo do ‰kolky (‰koly) po‰le dítû
s nakaÏlivou nemocí (tedy bez ovûfiení, Ïe
se jedná jen o alergii nebo jinak nezávaÏn˘
stav), tak je to nejen sobecké vÛãi v‰em ro-
dinám v‰ech dal‰ích dûtí i vÛãi zamûstnan-
cÛm zafiízení, ale je to sobecké i vÛãi tomu
samotnému dítûti, které by mûlo mít ãas
a klid posílit a uzdravit se.

Je-li problém v tom, Ïe dítû doma nemá
kdo pohlídat, myslete na to, Ïe ten stejn˘
problém mohou fie‰it právû ti, ktefií onemoc-
ní kvÛli vám. Znám tu situaci, kdy nemáte
babiãky a dûdy na hlídání. Ale nebylo by
skvûlé, kdyby i va‰e dítû mohlo b˘t ve ‰kol-
ce bezpeãnû a my v‰ichni byli ménû a ménû
nemocní?                 Karina Kratochvílová

Neposílejte do ‰kolky nemocné dûti


